
Nuværende retningslinjer for kabellægning i Danmark:

• Det er målet, at alle nye 400 kV-forbindelser skal fremføres som kabler i stedet for 

som luftledninger. Muligheden for at realisere dette afhænger af udviklingen i 

forsyningssikkerhed, teknologi og samfundsøkonomi.

• Nye 132 kV- og 150 kV-forbindelser etableres som kabler i jorden. Det eksisterende 

132-150 kV-net kabellægges i henhold til en sammenhængende kabelhandlingsplan

Alle retningslinjerne fra 2008 kan ses her
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https://www.anlaegsrapport.dk/rammer_og_perspektiver/El_anlaegsprojekter/Sider/Politiske_beslutninger.aspx


Baggrunden for ønske om foretræde for Energi-, Forsynings- og Klimaudvalget:

At Energinet.dk den 16.3 2016 bebuder, at de vil udbygge og forstærke 

højspændingsnettet langs den jyske Vestkyst. Artiklen lød: ”Danmark vil få 

milliardgevinst af elkabel til England og ny ledning til Tyskland”

Se linket her.
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http://www.energinet.dk/DA/ANLAEG-OG-PROJEKTER/Nyheder/Sider/Danmark-vil-faa-milliardgevinst-af-elkabel-til-England-og-ny-ledning-til-Tyskland.aspx
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Energinet.dk bryder hermed med de nuværende retningslinjer fra 2008 for 
kabellægning

Retningslinjerne er vigtige, fordi

• beboere skal kunne føle sig trygge ved at bosætte sig på landet uden, at der 
pludselig bliver opført højspændingsmaster

• højspændingsmaster ødelægger det naturudsyn, som man netop tilvælger ved at bo 
på landet

• højspændingsmaster er et problem for turistindustrien og det rekreative liv i det 
hele taget

Ingen ønsker at bo under højspændingsmaster, og da slet ikke 40 meter høje 
højspændingsmaster, der skæmmer udsyn og larmer i fugtigt vejr. Og hvad hjælper det 
så at lave en mængde tiltag med nye arbejdspladser i ”Udkantsdanmark” med den ene 
hånd, hvis man med den anden hånd ødelægger områdets natur? 
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Men kan Energinet.dk virkelig tjene milliarder på transmission af el til England og 

Tyskland? 

Professorer: 740 km langt kabel kan blive gigantisk fejlinvestering

- se artiklen her

Henrik Lund, Aalborg Universitet, siger, at for at komme videre i den grønne 

omstilling skal vi ikke bare eksportere el. Vi skal integrere el med varme- og 

transportsektoren.
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http://finans.dk/live/erhverv/ECE8988617/professorer-740-km-langt-kabel-kan-blive-gigantisk-fejlinvestering/?ctxref=ext


Professor Brian Vad Mathiesen, Aalborg Universitet, siger at

• elprisen er en meget usikker størrelse, som er dybt afhængig af brændselspriser og 

af udbygningen med vedvarende energi. Al viden viser, at vind og sol vil drive 

elprisen ned. Det vil også ske i England.

• hvis man gerne vil hjælpe kraftværkerne, er det en mere langsigtet løsning at øge 

den indenlandske efterspørgsel på strøm fra varme- eller transportsektoren frem for 

at satse på eksport til England. 
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• Der er usikkerhed om indtjeningen ved at transmittere el til udlandet – herunder 

forbindelsen Vikinglink (transmission af el mellem Danmark og England)

• Om forbindelsen mellem Danmark og Tyskland  fremfører vicedirektør for Dansk 

Energi, Anders Stouge, på DR P4 Esbjerg Morgen den 13. juli 2016, at vi har svært 

ved at komme af med grøn strøm til Tyskland. Og han nævner desuden, at 

Danmark har en ”10-sporet elmotorvej” med rigelig plads til at føre strøm til 

Tyskland og i Tyskland har man kun en ”vandresti” til at modtage strømmen og føre 

den videre.

Se foreningens facebookside: Højspænding i jorden

Der er altså ingen grund til at opføre en ny højspændingsmotorvej i Vestjylland
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https://www.facebook.com/groups/938045126315300/


Desuden kan Energinet.dk allerede:

• Transmittere vindmøllestrømmen videre i jorden, da den strøm, som vindmøllerne 

producerer, transmitteres i 150kV

• Bruge den højspændingsmotorvej gennem Jylland til Tyskland, hvor der er stor 

kapacitet til at transmittere strømmen videre.

• Transmittere strøm videre som jævnstrøm. I Vestjylland skal vi ikke bruge 

strømmen, vi er så rigelig forsynet med strøm, så der skal ikke tappes af strømmen 

undervejs.
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Så hvorfor forlade fantastisk gode retningslinjer og skabe utryghed på landet og på sigt 

fremme afvandringen fra land til by?

Nej, fasthold de nuværende retningslinjer fra 2008 for 

kabellægning i Danmark
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